
ALEX BROCH. Assagista i critic de  literatura Catalana. 

Estimats amics: 
Cs una mica dificil prendre la paraula després del senyor Bladé i 

Desumvila, el veritable protagonista d'aquesta memorable jornada. 
De tata manera, la primera cosa que m'agradaria manifestar és que 
probablement estic aci per una raó moft senzilla i humana. Abans, pero, 
voldria dir que avui, entre nosaltres, sembla que hi ha una taula d'ho- 
nor. Sens dubte ha és, pero a mi, totes les taules que veig, amb tants 
d'amics coneguts o no, em semblen d'honor. Aquesta és, per a tots, 
una nit felis. 

Deia abans que si avui estic ací és perque tinc bons amics que m'han 
invitat a ser-hi, i, probablement també, perque en un moment deter- 
minat, no  fa pas massa temps, dos, tres anys, vaig decidir arrelar, no 
tot I'any, sinó unes temporades, en una comarca que no és  la vostra 
pero que és propera. Em refereixo a les Garrigues, a unes Garrigues 
que ja són frontera amh el Priorat, en un poble molt petit com és Pobla 
de  Granadella, avui amb litigi juridic per a recuperar el seu antic nom 
de Bellaguarda. A la gent, sovint, els sorprkn que una persona de  Bar- 
celona hagi decidit anar a passar unes temporades de la seva vida i de 
temps del seu treball a la Pobla de  Granadella. A mi no m'ha costat 
gens. Els he d'explicar que hi ha una raó molt senzifla pel fet d'haver 
triat aquesta part de  la Catalunya interior com a lloc de  residencia al 
llarg de certes epoques de  I'any. Potser perque a Ascó tinc familia, 
per part de mare, d'una emigració aragonesa que va arrelar-hi i que 
després es trasllada a Barcelona. 

J o  amb els meus amics i les families amigues de  la Pobla de  Gra- 
nadella he experimentat una realitat sorprenent i enriquidora com és 
tenir uns bons amics que no  provenen directament del món de  la cultura. 
Normalment la gent parla amb aquelis que són professionals del seu 
medi. Sovint les amistats solen ésser cercles tancats que no van més 
enlla de I'ambit professional. 

A la Pobla de  Granadella he tingut la gran sort de tenir amics 
pagesos i poder parlar amb els amics pagesos dels seus problemes. 



1 haver conegut el curs de f'any i saber que I'ametlla és propera o I'es- 
tant ja recoilint. 1 saber que I'oliva sera al desembre. 1 haver-los ajudat 
a recollir-la en ple desembre i en ple fred. Per a mi, venint de Barcelona. 
aixo és molt enriquidor. I els explico que gracies a ells jo he enfiquit la 
meva experiencia de  Catalunya, perque Catalunya no és solament una 
cultura urbana que es fa a Barcelona, sin6 que Catalunya, els Paisos 
Catalans, és  una cultura, és una comunitat, que es construeix a partir 
de  la suma de  diversos nivells, de diversos estrats de població, d'ele- 
ments, de persones, de cultures. El meu arrelament a les Garrigues, a la 
Pobla de Granadella, ha ampliat aquesta visió d'una Catalunya interior 
que jo, nen nascut a Gracia. d'un barri entranyable de  Barcelona com 
per a mi és  Gracia, no  havia conegut mai. Avui, pero, el meu coneixe- 
ment de Catalunya és molt més ric i divers. 

Pero no és aixo el que jo us volia dir en aquests moments. Venint 
amb el cotxe amb l'amic Josep Termes hem estat parlant de  diverses 
qüestions i de diversos temes. 1 n'hi ha hagut un que ha sorgit a la 
nostra conversa i fa referencia a certes idees dels nous filosofs d e  Bar- 
celona, pensadors que actiialment ocupen diverses plataformes en els 
mitjans d'informació barcelonins. Molts d'ells tenen una visió de la 
cultura catalana que, sovint, no s'adiu exactament amb el que realment 
és la cultura catalana. Recentment un d'aquests filosofs joves, publica 
un article a les pagines de  «La Vanguardia* on relacionava Catalunya, 
Barcelona i les Comarques. Feia una afirmació amb la qnal, i en certa 
manera, tots nosaltres podem estar d'acord. Deia, mirant al  futur, que 
si Catalunya s'ha de salvar és gracies a Barcelona. Gs probable i cert. 
Afortunadament Catalunya i els Paisos de parla catalana han tingut 
una capitalitat cultural com la de Barcelona que ha estat prou forta 
per a ésser un element aglutinant de moltes coses. Pero aquests pen- 
s a d o r ~ ,  aquests filosofs, a vegades gent que esta descobrint el seu na- 
cionalisme d'una manera molt immediata, molt rapida i que no ha viscut 
el que una altra gent des de fa molts anys estem reivindicant i per la 
qual cosa des de  sempre estem treballant, poden tenir una idea equivo- 
cada de  la realitat nacional catalana. Certament que Barcelona és un 
eiement important, pero no  és  I'únic element important. 

Tant  I'amic Termes com jo, quan veniem cap a Mora pensavem 
que ens adreqariem a uns amics, pero, certament, ni eii ni jo, pensa- 
vem que ens adreqariem a tots vosaltres, a un nombre tan elevadissim 
de  nous amics, a totes aquestes taules que jo m'he atrevit a anomenar 
d'honor i que són nomhrosissimes. Aixo confirma la idea que I'amic 
Termes i jo tenim i hem parlat en I'aspecte que realment una cultura, 



una nació, és la suma d'estrats molt diferents i que la cultura que es fa 
a la Ribera d'Ebre és una part de cultura absolutament imprescindible, 
absolutament necesaria per a tenir la visió real de l'actual cultura 
catalana. Assolint la mateixa importancia que qualsevol altra mani- 
festació que es pugui produir a qualsevol aftre indret de Catalunya 
i els Paisos Catalans. 1 aixo és molt important. 

Per tant, davant d'un article com el que he esmentat, que fa unes 
setmanes vaig llegir a la premsa barcelonina, no em puc estar de dir 
que si, que Barcelona ens és imprescindible, pero no és I'únic centre 
necessari. 

El treball de totes les comarques, totes les terres, totes les dones i 
homes ens són absolutament imprescindibles per a tenir una visió de 
globalitat de la cultura catalana. En aquesta direcció el treball que 
avui s'inicia aci, i que he tingut l'agradable sorpresa de saber que ha 
estat elaborat amb sols un any per tota una gent jove entusiasta, és 
una part d'un tot que, repeteixo, es fa i es costrueix cada dia a partir 
del treball de cadascú de nosaltres en el seu lloc de residencia. sigui 
aquest el lloc que sigui. 

1 només voldria acabar afegint unes breus paraules. Des que he 
arribat he escoltat diverses vegades, parlant amb els amics d'aci, I'agrai- 
ment pel fet d'haver vingut. Jo crec que us equivoquen. No hem de 
sentir nosaltres l'agrai'ment vostre pel fet d'ésser aci, sinó que nosal- 
tres, els que bem vingut de fora de la Ribera d'Ebre, us hem d'agrair 
que en una nit com aquesta, ens hagiu invitat a ser amb vosaltres. 

Moltes gracies. 


